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Po dobu studia Tomáš Hoffman jednoznačně projevoval svou schopnost prostorové představivosti. 

Pamatuji si ho dobře již od prvního ročníku, kdy v závěrečných pracích vždy předvedl návrh, který 

prostorově tzv. fungoval, a také ho dokázal zdařile podat. Forma prezentace u něho byla pečlivá a 

graficky dotažená. Na druhou stranu si uvědomuji, že jeho návrhy zůstaly často u jisté 

schematičnosti. Nicméně se domnívám, že to může být (pakliže se s tím pracuje vědomě) i přednost, 

protože se zdá, že Tomášovým principem uvažování je schematičnost a scéničnost. Jak víme, 

scénografie se zabývá návrhem prostředí pro interpreta a výtvarným podáním příběhu. Pakliže si to 

zobecníme, pak můžeme říct, že pro Tomáše je interpretem člověk a scénou je prostor. Ale tyto dvě 

entity mají vztah, a to je podstata problému, kterým se Tomáš zabývá. Vytváří schéma, v němž hledá 

vztah mezi prostorem a člověkem. Není tomu jinak ani u bakalářské práce, ba naopak, zde to odkrývá 

zcela jasně.  

Začal tím, že intuitivně věděl, že musí sestavit krychli, jako symbol prostoru, tak jak je v naší kultuře 

od dob Řeků chápán. Hledal její měřítko, a nakonec sestavil bílou kostku 2 x 2 x 2 metry. Vycházel z 

rozměrů lidského těla. Myslím však, že by ji půlmetr z každé strany pomohl. Důležitější, než vycházet 

z rozměrů tělesnosti je pocit vnímání sebe v prostoru, v kterém se nacházíme. Nicméně to nekazí 

myšlenku, kterou dále rozehrál. Věděl, že chce na kostku promítat obraz ze čtyř pozorovatelných 

stran a tušil, že hledá obraz projekce, kterým by dokázal své téma "prostoru bez člověka". Zde nastala 

asi nejtěžší otázka: jaké zvolit prostředí k natáčení anebo nezvolit raději abstraktní obraz? Přišla řada 

zkoušek. Nejvhodnější mu přišlo vnitřní prostředí zdejších lesů. Jsem rád, že zvolil správně. Izotropie 

prostoru smrkového lesa je nám všem známá. Jakýmkoliv směrem se podíváme, vidíme to stejné. 

Ztrácíme orientaci, ale vnímáme prostor. Dochází tak k pocitu bezčasí.  

Po mnoha zkouškách dospěl k jisté exaktní, avšak originální hře filmu. Kostka, před kterou stojíme nás 

nutí ji obcházet. Vytváříme tedy kruhovou cestu. Tento moment a pocit otáčení přenesl do záběru 

kamery. Pořídil si mechanismus, který se rovnoměrnou rychlostí otáčí. Na něj přidělal kameru a 

postavil ji do centra lesa. Vytvořil tak sekvenci snímků, kdy kamera udělá 360stupňový záběr. Avšak v 

jistých momentech se potká s postavou člověka, protože zjistil, že potřebujete interpreta času. 

Záběry zmnožil čtyřikrát a pro každý projektor posunul záběr o čtvrtinu času otočky. Tyto obrazy pak 

pouští synchronně do čtyř projektorů tzv. čtyřkanálovou projekcí, a tak dochází k dojmu celkové 

prostorovosti lesa. 

Použil však zajímavou matematickou úvahu, kdy záběr není pořízen 360stupňovou kamerou, ale 

časem a pohybem záběru. Na projekci tak vnímáme jistou nesamozřejmost plynutí. Ale to je, myslím, 

ta kvalita, která nás nutí, jako diváky, se ptát a zkoumat vztah člověka a prostoru.  

 

Navrhuji hodnotit výborně. 

 


